
KOMPETENT     |     ÅPEN     |     PÅLITELIG     |     SAMFUNNSENGASJERT

Puddefjorden United – møte med utviklere og grunneiere
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Agenda
Kl 12:00 
Havnivåstigning og stormflo – presentasjon av notat, v/Solveig
- Spørsmål og drøfting
Teknisk infrastruktur – funn så langt, v/Ole Petter 
- Spørsmål og drøfting

13:30 Pause

13:40 Visuell virkning av utfylling – presentasjon av foreløpig rapport, 
v/Vegard 

- Det drøftes internt i Bergen kommune om rapporten skal 
suppleres noe, og hvordan vi skal jobbe videre med temaet.

- Spørsmål og drøfting

Litt om vårens møter før vi avslutter innen kl 15:00
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Fremtidig havnivå, stormflo og bølgepåvirkning
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Deloppgave 10: Havnivåstigning og stormflo
Oppgaven:

Utarbeide et notat med felles vurdering og anbefaling for fremtidig landnivå for 
bebyggelse og teknisk infrastruktur. Tidligere vurderinger med oppdateres med 
hensyn til ny kunnskap i klimarapport fra FNs klimapanel.

Notatet må også inneholde en vurdering av om utfyllinger har betydning for 
bølgepåvirkning ved stormflo.

Mål: 

Felles grunnlag og anbefalinger for kotenivå på ny bebyggelse og infrastruktur 
for planarbeidene som koordineres i Puddefjorden United.
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Gjennomgang av hovedpunkt i notat fra Norconsult

24.01.2025

• Lovverk
• Prognoser for havnivåstigning og stormflo
• Anbefalt kotehøyde for ny bebyggelse og infrastruktur

• Bølger og bølgeoppskylling
• Forslag til sikring mot stormflo og bølger

• Videre prosess
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Som minimum anbefaler Direktoratet 
for samfunnsberedskap og sikkerhet 
at dette klimascenariet for år 2100 
legges til grunn.
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Oppsummert:

Norconsult vurderer at registreringene viser en trend med hyppigere gjentak av 
stormflo enn de offisielle tallene, og anbefaler derfor at bebyggelse og infrastruktur 
legges på et høyere nivå enn minimumsnivå fra Kartverket.



Anbefaling fra Norconsult – kotehøyde for ny bebyggelse

• Norconsult legger til grunn samme prognoser for havnivåstigning som Kartverket

• Norconsult anbefaler at man legger til grunn et høyere stormflonivå i planleggingen sammenliknet med de 
offisielle tallene. 

• Det skiller ca 23 cm mellom Kartverkets og Norconsults beregninger av 200 års stormfloverdier for år 2100.

• I rapporten er estimater og anbefalte byggehøyder basert på de offisielle tallene kalt for «minimumsnivået», 
anbefalinger fra Norconsult er kalt for «anbefalt nivå».  

24.01.2025

Underkant gulv



24.01.2025

Anbefaling fra Norconsult for veger, bane, nytt 
terrengnivå og fyllinger. For områder med eksisterende 
bebyggelse bør man forsøke å legge terrenget på 
minimum +2.18 m NN2000, som tilsvarer 200 års 
stormflo i år 2100 iht. Kartverket. 



24.01.2025Rapporten fra COWI fra aug 2024 gjelder vurderinger og tiltak for eksisterende situasjon: 
https://www.bergen.kommune.no/api/rest/filer/V45124304

https://www.bergen.kommune.no/api/rest/filer/V45124304
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Stormflo + 2.18m NN2000
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Stormflo + 2.41m NN2000
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Stormflo + 3m NN2000
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I sone 0-10 m fra kaikant
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I sone 0-10 m fra kaikant
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I sone 0-10 m fra kaikant
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Anbefaling 
fra 
Norconsult



• Sandviksbodene

• Hegreneset

Hva legges til grunn i 
planarbeider i andre 
deler av byen?
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• Møte med Kartverket om metode

• Drøfting av abefalte høyder mht

o Tidsperspektivet og risiko: år 2100 eller år 2150?

• Samordning mellom planer

o Skybruddsplaner for Dokken og Laksevåg utarbeides vår - 25 av Bergen Vann

o Muligheter og tiltak, terrengbehandling, overflatevann og teknisk infrastruktur

o Tilpasning til eksisterende situasjon

o Grensesnitt mellom planene

Videre prosess
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Deloppgave 9: Teknisk infrastruktur 
– dagens, midlertidig og fremtidig situasjon 

Grunnlag: Kartlegging av dagens infrastruktur og vurdering av handlingsrom for ny infrastruktur i 
Damsgårdsveien. 

Mål og beskrivelse: 
Vurdere behov og avklare overordnet prinsipp for fellesløsninger på Laksevåg. Samordne 
løsninger og investeringer for fremtidig infrastruktur.

Hvorfor: Hensikten er å sikre fremtidsrettede løsninger for renovasjon, parkering, VA, fjernvarme, 
m.m. Vurdere lokalisering av viktige funksjoner og samlokalisering av disse. 
Vurdere alternative løsninger og virkninger. Utarbeide overordnede prinsipper for fremtidig 
situasjon.

Forventet avsluttet: Fase 1: Februar 2025 – Fase 2: August 2025
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Tre krysningspunkt definerer alternativene:
A: Bro til Damsgård
B: Bro til Indre Laksevåg og tunnel videre
C: På eller nær Puddefjordsbroen

Skisserte alternativer med brokryssing av Puddefjorden i alternativ A, B og C med tilhørende linjeføring mot Lyngbø. Linjen viser 
skissert trasé med en buffer på hver side. 

Stiplet linje symboliserer tunnel. Forslag til holdeplasser er vist med punkt.

A1

A2

A3
B1



Pågående 
planprosesser på 
Laksevåg

Viktig å koordinere 
felles interesser som 
kan tjene området 
som sådan
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Damsgårdsveien
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Damsgårdsveien
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Damsgårdsveien
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Kort om prosessen til nå

• Arbeidsgruppen har hatt flere møter.

• Møter avholdt med Eviny Thermo, BIR og Bergen Vann.

• Vi har fått innspill på viktige momenter som må ivaretas i de ulike områdene.

• Det er igangsatt videre arbeid som kan gi svar på spørsmål som stilles:
• Bergen Vann skal utarbeide Skybruddsplaner.

• Bergen Vann skal komme med oppdatert uttale til pågående planarbeider.

• Eviny Thermo har laget forslag til videre prosess.

• BIR skal i samråd med BME og PBE revidere Renovasjonsteknisk plan (RTV). 
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Vann og avløp på Laksevåg – møte med Bergen Vann

• For å lage en god plan for overvannshåndtering fra fjell til fjord, så må områdene 
vurderes i sammenheng. 

• Avrenningslinjer og flomveier følger ikke utstrekning av planområder, og den 
enkelte tiltakshaver klarer ikke å lage en god plan uten å vurdere helheten. 

• Det gjelder overvannssystem, ledningsnettet, og å hensynta havnivå. 
• Data på havnivåstigning, avrenningslinjer og skybruddsplaner må settes sammen 

for å bli et robust område.

• Utviklingen må ta hensyn til eksisterende bebyggelse for å ikke skape nye problemer. 
Bergen Vann anbefaler forslagsstillerne sterkt å gå sammen og lage VA-
rammeplaner. Bergen Vann skal bistå med fagkunnskap inn i arbeidet.
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VA-nett i området Puddefjordsbroen - Kirkebukten



Avrenningslinjer og flomveier – modell 2024
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Vann og avløp på Laksevåg – møte med Bergen Vann

• Bergen vann anbefaler å lage VA-rammeplan sammen med infrastrukturplan. Det er 
ikke mer komplisert enn at planene for fjernvarme, bossug, VA, osv. legges oppå 
hverandre. Det betyr konfliktkontroll, og kontroll for gjennomførbarhet. Når en lager 
det sammen med VA ser man konflikter tidlig.

• Bergen Vann kan gi "dagens" uttalelse til alle pågående planer på Laksevåg, slik at 
alle planene får oppdatert tilbakemelding om hva som må gjøres i sitt område.
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Fjernvarme til Laksevåg – møte med Eviny Thermo

• Eksisterende fjernvarmetrasé stopper ved 

Puddefjordsbroen

• Konsesjon frem til Laksevågneset 

• Eviny vil investere betydelig i infrastruktur

• Alternativt: Egen sentral på Laksevåg 

• På utkikk etter plass til energisentral
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Hvis det ikke er mulig å koble til helt ut med 
en gang, kan det vurderes nærvarme-
anlegg frem til full utbygging blir mulig. 

Bybane vil være premissleverandør for når 
fjernvarmenettet kan bygges til 
Laksevågneset.

Eviny følger byutviklingen på 
utbyggingstempo. Eviny ønsker å delta i 
dialog om fremdrift.

Fjernvarme til Laksevåg – møte med Eviny Thermo
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Renovasjon - Veldig kort om ny Avfallsforskrift
• Krav om henteordning for mat-, plast-, 

papp- og papiravfall fom. 1. januar 2025.
• Krav om henteordning for glass- og 

metallemballsjeavfall fom. 1. juli 2025
• Henteordning = “enhver form for henting 

ved husstandene”
• Alt som ikke hentes ved husstandene er å 

anse som en bringeordning
• «henting av sentralt plasserte beholdere 

plassert på eiendommen til et boligsameie 
eller borettslag vil betraktes som 
henteordning».

For glass- og metallemballasje 
kan henteordning erstattes med bringeordning for:

• Eiendommer med avfallssug
• "dersom henting ikke er mulig med hensyn til 

eiendommens utforming og beliggenhet, 
trafikksikkerhet eller andre omstendigheter"

• Bringeordningen må være 
i rimelig nærhet til eiendommen 
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Renovasjon på Laksevåg – møte med BIR
• I henhold til Renovasjonsteknisk veileder er 

rørbasert løsning det mest aktuelle 
alternativet for samtlige prosjekter. BIR ser 
ingen argumenter for å avvike fra gjeldende 
veileder. 

• Situasjonen i Damsgårdsveien med mye 
teknisk infrastruktur i bakken, tilsier at 
området har en naturlig avgrensning i 
Kirkebukten (Indre Laksevåg og 
Laksvågneset som to separate områder). 
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Renovasjon på Laksevåg – møte med BIR
Mulige alternativer er følgende:

1. Alle utbyggere må selv planlegge sin egen renovasjonsløsning, og der det planlegges for 
over 300 boenheter må dette være et stasjonært bossnett (altså RTV følges). 
• Dette kan resultere i "like mange terminaler som utbyggere", herunder 4-5 mindre terminaler. 

• Disse kan plasseres "innomhus", i en første etasje eller under bakken. 

• I tillegg må det tilrettelegges for nedkast til glass- og metallemballasjeavfall, hvor det ikke er 
for lang vei å gå ("50-100 meter kan være en pekepinn"). 

2. Et felles bossnett. Bergen bystyre har vært tydelig på at de ikke ønsker å forskuttere 
investeringskostnader for videre prosjekter i transformasjonsområder. 

• PBE drøfter temaet internt.

• Er utviklerne villig til å samarbeide og finansiere om felles løsninger? 

24.01.2025



Veien videre

Energi: Utbygging av fjernvarme må avvente til bybane etableres. Nærvarmeanlegg i 
midlertidig fase er aktuelt.

Renovasjon: Permanent løsning etableres i første byggetrinn. Viktig drøfting er om det 
skal etableres ett stor anlegg eller ett anlegg per utbygging. Gjennomførbarhet.

VA: Bergen Vann skal gi oppdatert uttale til planarbeidene. Skybruddsplan vil være 
viktig kunnskapsgrunnlag. Med bakgrunn i havnivåstigning og stormflo vil det være 
viktig å se bygulvet i sammenheng – sikre avrenningslinjer. Felles konsulent for å 
utarbeide VA-rammeplan slik at det ikke blir ulik tolkning av viktige sammenhenger og 
oppgaven som sådan. 

- Foreslå prinsipper som skal legges til grunn – midlertidig og permanent

- Konkretisere oppfølgingspunkter til planarbeidene
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Våren 2025
Planlagte møter 

Fredag 21.02.25: 
Broer og næringsvurdering (registrering og orientering), Gang- og sykkeltilrettelegging

Fredag 21.03.25: 
Overordnet mobilitetsplan, teknisk infrastruktur og etappevis utbygging. 
- Forankring prinsipper

Fredag 25.04.25: 
Sosial infrastruktur 

Fremdrift arbeidet med deloppgavene
- Mye arbeid er gjort, nå utarbeides flere notat/delrapporter
- Samlet notat med anbefaling av felles prinsipp og videre arbeid utarbeides ila mars - 25
- Ny deloppgave Skybruddsplaner starter nå, analyser ferdig i juni - 25 
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